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تکلیف غیرمجازها تکلیف غیرمجازها 
درگلابدره روشن می شوددرگلابدره روشن می شود

مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران در گفت وگو با همشهری 
طرح موضعی گلاب دره را تشریح کرد
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هشدار نسبت به کمبود آب در دریاچه چیتگر

سوده نجفی، عضو هیأت رئیسه شورای شهر تهران:  عدم اختصاص حقابه دریاچه چیتگر از رودخانه کن 
باعث شده کمبود آب دریاچه مورد توجه قرارگیرد. ادامه این روند آسیب زا خواهد بود و از آب منطقه ای 

می خواهیم که برای تأمین حقابه دریاچه همکاری کند.

پیشنهاد تشکیل بوستان بحران
حامد یزدی مهــر، مدیرکل مدیریت بحران اســتان تهران: پیشــنهاد می کنم که شــهرداری ها اقــدام به ایجاد 
پارک های بحران یا پارک های مدیریت بحــران کنند. در واقع این پارک ها می تواننــد مانند پارک های ترافیک 

پلیس راهور، فضایی برای آموزش مستمر مدیریت بحران به شهروندان اعم از کودکان و بزرگسالان باشند.

وضعیت قرمز 2پروژه در منطقه20
میثم مظفر، رئیس کمیته بودجه شورای شهر تهران: 2مورد از پروژه های مهم منطقه20، پروژه »احداث بوستان 
باغ ایرانی« و پروژه »ایجاد دسترســی محله عظیم آباد به بزرگراه آزادگان - شــرق« است. متأسفانه با گذشت 

8 ماه، پیشرفت فیزیکی این پروژه ها صفر و به تعبیری دارای وضعیت قرمز است.

فروش متری مسکن در آستانه ابلاغ
مهدی هدایت، مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران:  فروش متری مسکن در آستانه ابلاغ از سمت سازمان 
بورس و اوراق بهادار قرار دارد و برای شروع این واگذاری ها در بورس، پروژه هلال احمر در منطقه۱۱ با 22۳واحد 

وجود دارد که تاکنون بیش  از ۶0درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.

15 ماه سرگردانی برای دریافت تسهیلات سرمایه در گردش
مالک مزرعه پرورش شــترمرغ در شهرســتان رزن روستای 
کهریزبغازی هستم که از سال۸۶ در این صنعت باعث اشتغال 
برای خودم و عده ای شده ام. با شــرایط اقتصادی کنونی، برای 
حفظ اشــتغال و واحد صنعتی ام با توصیه مســئولان به دنبال 
دریافت تسهیلات سرمایه در گردش هستم و از ۱۵ماه قبل برای 
جلوگیری از تعطیلی واحد درخواست تسهیلات داده ام. بارها به 
استانداری، جهاد کشاورزی شهرســتان و استان، ستاد احیای 
استان و مرکز و...  مراجعه کردم اما موفق نشدم. لطفا مسئولان 
رسیدگی کنند، شاید از تعطیلی و بیکاری عده ای و تلف شدن 

۱۵۰ شتر مرغ جلوگیری شود.
ابوالفضل حسنی پژوه از رزن همدان

کارگران قراردادی معادن سنگ آهن خواف رسمی شوند
 ســختی کار در معدن و خطراتی که به دنبال دارد بر هیچ کس 
پوشیده نیســت. حالا دغدغه و نگرانی ناشــی از دائمی نبودن 
استخدام را هم به آن اضافه کنید تا شرایط ما را بهتر درک کنید. 
ما کارگران قراردادی شرکت های معادن سنگ آهن شهرستان 
خواف هر 3 ماه یک بار تمدید قرارداد می شویم و همیشه نگران 
این موضوع هستیم که کارفرما به هر دلیلی از تمدید قرارداد با 
ما منصرف شود. در خواست داریم که با دائمی کردن قرارداد این 

دسته از کارگران به نگرانی شان پایان دهید.
جمعی از کارگران قراردادی معادن سنگ آهن شهرستان خواف

قوانین شهرداری برای قطع درخت سختگیرانه تر باشد 
توقع می رود اگــر در جایی قطع درختی بــدون هماهنگی و 
تشخیص کارشناسان شهرداری انجام شــد حتما با متخلفان 
برخورد جدی و قانونی شــود. در خبرها خوانــدم که تعدادی 
درخت در مراکز آموزشی مثل دانشگاه الزهرا)س( و تهران قطع 
شده  و در همین رابطه یکی از آقایان عضو شورای شهر گفته که 
این کار بدون مجوز و هماهنگی با شهرداری انجام شده است. در 
این شرایط آب و هوایی که شــهر تهران هر روز نیازمند کاشت 
درخت و گیاه بیشتری است قوانین شهرداری برای قطع درخت 

باید سختگیرانه تر باشد تا کسی اقدام به چنین تخلفاتی نکند.
نوربیگی از تهران

دفتر فرهیختگان دانشگاه علوم پزشکی اصفهان بازگشایی شود
مدتی قبل طبق روالی که از قبل داشــتم به دفتر فرهیختگان 
دانشگاه علوم پزشکی اصفهان مراجعه کردم که با در بسته مواجه 
شدم. در کمال تعجب شنیدم که این دفتر چندی قبل تعطیل 
شده است. سؤال من این است که تعدادی پزشک و کادر درمان 
بازنشسته که اهل پژوهش و تبادل نظر فرهنگی هستند و نتیجه 
این دورهمی ها انتشار چند جلد کتاب و برگزاری همایش های 
سراسری بوده، چرا نباید یک دفتر داشته باشند و مهم تر این که 
همه  چیز در این مرکز رایگان بود. تقاضا دارم دفتر فرهیختگان 
دانشگاه علوم پزشکی را به بازنشستگان علوم پزشکی بازگردانید.
عضو دفتر فرهیختگان از اصفهان 

ضرورت ساماندهی تقاطع استاد حسن بنا با خیابان رحیمی
تقاطع پرترافیک و پرتردد استاد حســن بنا با خیابان رحیمی 
به واســطه نبود چراغ راهنمایی و رانندگی مناسب و پلیس به 
چهارراهی بی قانون تبدیل شده است. از همشهریان توقع می رود 
قانون را رعایت کنند و از پلیس نیز توقع داریم با حضور در این 

مکان بر اجرای قانون نظارت و با خاطیان برخورد قانونی کند.
حسین پور از تهران 

قیمت 3 تا 4 برابری تاکسی های اینترنتی در روز بارانی
در روز بارانی درحالی که حرکت خودروها کند شده بود و طبیعتا 
مردم مجبور به استفاده از تاکسی اینترنتی یا خودروهای عبوری 
بودند تاکسی ها به طور رســمی اقدام به افزایش کرایه های خود 
کردند. در مسیر همیشگی من در کرج که بسیار کوتاه است مبلغ از 
2۰هزار تومان به ۶۰هزار تومان رسید. همچنین برای منزل مادرم 
در نارمک مسیری که همیشه به محدوده پارک وی حدود ۸۰ هزار 
تومان می رفت به 2۰۵ تومان رسید. اینکه به صورت رسمی و بدون 
نگرانی این قیمت ها را اعلام می کنند جای بررسی و برخورد دارد.

جلیلی از کرج 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه 

به منظور هدایت آب های سطحی و جلوگیری از آب گرفتگی معابر در 1
بارش های پاییزی با شناسایی نقاط آبگیر و انجام عملیات بهسازی، 

8۳ نقطه ساماندهی شد.

منطقه 

در راستای اجرای طرح ساماندهی برای 2۶۱مورد از تابلوهای صنفی 9
در غرب شــهر تهــران اخطاریــه صــادر شــد. 22۵ تابلــوی تبلیغاتی 

غیرمجاز جمع آوری شدند و ۴۳مجوز تابلو نیز صادر شده است.

منطقه 

اردوی آموزشــی در محل مرکز آموزش سازمان مدیریت پسماند با 5
حضور دانش آموزان مدرسه غنچه های شاد برگزار شد.

منطقه 

کلنگ زنی ســاخت دارالقــرآن و مرکــز فعالیت های دینــی در محله 12
تختی زده شد.

منطقه 

دختران نوجوان محله گلدســته با بدرقه مدیران شهری و فرمانده 18
پایگاه بسیج در قالب کاروان راهیان نور راهی مناطق جنگی شدند.

منطقه 

احکام اعضای هیأت امنای محلات منطقه به آنها تنفیذ شد.3

منطقه 

به منظور تســهیل مســیر تــردد معلــولان به متــرو، پیــاده رو و رمپ 11
معلولان جنب متروی حر در حال انجام است.

منطقه 

همزمان با هفته بسیج، شهردار منطقه با فرمانده ناحیه مقاومت 16
بسیج شهید همت دیدار کرد. 

منطقه 

شهردار منطقه به همراه جعفر شربیانی، عضو شورای اسلامی شهر 7
تهران با یکی از مادران شهدای منطقه دیدار کردند.

منطقه 

آیین تجلیل از پرستاران نمونه و پرتلاش منطقه با حضور شهردار در 14
بیمارستان بعثت برگزار شد.

منطقه 

به مناسبت میلاد حضرت زینب)س( و روز پرستار، مدیران شهری  20
با حضور در درمانگاه شــهرداری منطقه از پرســتاران این درمانگاه 

تجلیل به عمل آوردند.

منطقه 

ســایت های برف روبــی درنواحــی منطقــه باتوجــه بــه پیش بینــی و 2
احتمال بــارش بــرف در ارتفاعات تجهیــز وآماده خدمت رســانی به 

شهروندان است.

منطقه 

عملیات بهسازی انهار و رفع نقاط آبگیر با هدف تسهیل در هدایت 10
آب های سطحی در نواحی سه گانه انجام شد.

منطقه 

با توجه به شــیب نامناســب نهر سرپوشــیده ضلع شــمال خیابان 6
آزادی، بین بزرگراه نواب تا خیابان سامانی که باعث آب ماندگی در 
زمان بارش می شد، عملیات تبدیل نهر سرپوشیده به نهر سطحی 

و لوله گذاری در ناحیه2 شروع شد.

منطقه 

در راستای زنده نگه داشــتن نام و یاد شهدا و ترویج فرهنگ و ایثار 13
و شــهادت، در مراســمی ۳ معبر در منطقــه به نام مبارک شــهدای 

والامقام 8 سال دفاع مقدس مزین شد.

منطقه 

یادواره جهانی قربانیان ســوانح ترافیکی با غرس نهال و نامگذاری 19
نهال ها به یاد جانباختگان این حوادث در بوستان آموزش ترافیک 

منطقه برگزار شد.

منطقه 

همزمــان بــا فصــل پاییــز و بارش هــای فصلــی و به منظــور کاهــش 4
تصادفات و افزایش ضریب ایمنی عابران و رانندگان، عملیات اجرا 

و مرمت خط کشی در سطح نواحی ۹ گانه انجام شد.

منطقه 

در پی نزول بارش های جوی، عوامل پرتلاش خدمات شهری منطقه 17
در حالت آماده باش کامل هستند.

منطقه 

همزمان با فصل بارندگی، تجهیزات زمستانی به روز و مانور آمادگی 8
در مقابل بحران آب گرفتی در معابر انجام شد.

منطقه 

همایش بزرگ خواهران زینبی)س( به مناســبت گرامیداشت روز 15
پرستار با همکاری کانون خدمت رضوی منطقه و سازمان فرهنگی 
هنری شــهرداری تهران، با حضور شــهردار منطقه در فرهنگسرای 

خاوران برگزار شد.

منطقه 

طرح فرهنگسازی  اســتفاده از دستگاه کشــف مونواکسیدکربن با 21
همکاری ســتاد مدیریــت بحران با همکاری ســازمان آتش نشــانی 
و گــروه دوام منطقــه در بیــن شــهروندان اجــرا شــد. بــا همــکاری 
نواحی، چند تن از خانواده های محروم شناسایی و این دستگاه در 

خانه های آنان نصب شد.

منطقه 

چنــد هــزار کیســه شــن مخصــوص در معابــر اصلــی و محله ای 22
جایابی شــد تــا درصــورت بــروز لغزندگــی معابــر به خصــوص در 
حاشیه بزرگراه های آزادگان، شــهید همدانی، فهمیده و حجازی 

استفاده شوند.

   مرز  زمانی  سفر 3 تا 5برابر شد
سیدجعفر تشکری هاشــمی در ادامه می افزاید:  دوشــنبه از مرز بحران ها 
گذشتیم و مرز زمانی سفر 3 تا ۵برابر شد و بخش های زیادی زحمت کشیدند 
تا مشکلات مردم کاهش یابد. او با اشــاره به حجم بالای تردد خودروهای 
شخصی و تک سرنشین در معابر، یادآور شــد: طرح جامع ترافیک در حال 
بررسی است و ما نمی توانیم با ساخت بزرگراه ها و معابر جدید ترافیک شهر 

را روان کنیم.

   دیگر نباید بزرگراه بسازیم
رئیس کمیسیون حمل ونقل شورای شهر با تأکید بر اینکه ما به جز یک بزرگراه 
در شرق تهران و چند پروژه نیمه تمام نباید به سمت پروژه های خودرو محور 
برویم، ادامه داد: در طرح جامع به دنبال این هستیم که با مدیریت تقاضای 

سفر، شرایط را کنترل کنیم.

   همکاری همه جانبه برای حل ترافیک تهران
همچنین در ادامه جلســه، رئیس کمیته سلامت شورای شــهر با اشاره به 
ترافیک روزهای بارانی، گفت: مدیریت شهری تنها دستگاه متولی ترافیک 
نیست و تقاضا داریم دســتگاه های مرتبط نیز در این خصوص اقدام کنند؛ 
چه بسا مدیریت شــهری مبلغ قابل توجهی را در بودجه امسال برای توسعه 

حمل ونقل عمومی اختصاص داد.

   معضلات ترافیکی منطقه 12
اما موضوع ترافیک پایتخت و بحث و بررسی در پارلمان شهری صرفا منوط 
به ترافیک روزهای بارانی تهران نبود. در جریان این جلســه، رئیس کمیته 
نظارت و حقوقی شورای شــهر به معضلات ترافیکی منطقه ۱2 و محدوده 
بازار تهران اشاره و اعلام کرد که معضل ترافیک این منطقه از خط قرمز عبور 
کرده است. مهدی اقراریان در ادامه می گوید: نمی دانیم می توانیم از کلید واژه 
بحران استفاده کنیم یا نه؟ کارشناســان کمیته حقوقی شرایط را بررسی 
کردند و دیدیم که اشخاصی ۱۰  تا ۱2 وانت خریده اند و از آنها به عنوان مغازه 

و انبار استفاده می کنند.

   عدم امدادرسانی بموقع در منطقه 12 به دلیل ترافیک
او به عدم امدادرسانی بموقع در این منطقه به دلیل معضل ترافیک اشاره کرد 
و گفت: در ایام اخیر، آتش سوزی گسترده ای اتفاق افتاد و میلیاردها تومان 
خسارت به اموال زد؛ آتش نشانان به موقع رسیدند اما به دلیل وضعیت ترافیک 

نتوانستند به محل آتش سوزی برسند.

   سیاست عدم ساخت پارکینگ در مناطق مرکزی غلط است
رئیس کمیته حقوقی و نظارت شورای شهر با بیان اینکه یکی از اشتباهات 
دوره پنجم این بوده که سیاست هایی برای منطقه ۱2 تدوین کرده اند، تصریح 
کرد: سیاست عدم ســاخت پارکینگ در مناطق مرکزی یکی از غلط ترین 
سیاست ها بوده و عملا در ساخت پارکینگ محدودیت ایجاد کرده اند. اقراریان 
با تأکید بر اینکه ما باید پول عوارض کسر پارکینگ را برای ساخت پارکینگ 
در مناطق پرترافیک هزینه می کردیم، ادامه داد: بنده از شهردار تهران تقاضا 
می کنم وضعیت منطقه را از نزدیک ملاحظه کننــد. اینکه بگویند زمینی 
خریداری شده و پارکینگ راه اندازی خواهد شد، پاسخ مناسبی به تذکر ما 

نیست و ما این درخواست ها را پیگیری تا پایان خواهیم کرد.

   لزوم تشکیل کمیته تخصصی برای رسیدگی به ترافیک منطقه 12
در ادامه نیز رئیس شورای شــهر بر پیچیدگی و گره کور معضلات ترافیکی 
منطقه ۱2 صحه گذاشت و به تشــکیل کمیته ویژه در این خصوص تأکید 
کرد. مهدی چمران گفت: بنده موافقم که برای وضعیت ترافیک منطقه ۱2 
کمیته ای تخصصی با حضور شــهرداری تهران، نیروی انتظامی و نهادهای 
مرتبط شکل بگیرد و اتفاقات را پیگیری کنند. او می افزاید: وضعیت ترافیک 
در این محدوده رها شده است؛ لذا کمیســیون عمران و حمل ونقل باید در 
این رابطه وقت بگذارد و موارد را پیگیری کند. بنده نیز در این جلسه حضور 
پیدا خواهم کرد چراکه باید فکری شــود تا یک سال آینده وضعیت بهتری 

را شاهد باشیم.

فعالیت 20مددسرا برای افراد بی سرپناه
با بارش های اخیر این موضوع با جدیت  بیشتری از سوی مدیریت شهری مورد توجه قرار گرفت و اطلاعات و 
آماری در رابطه با امکانات این مددسراها مطرح شد. به گفته احمدی صدر، شهرداری تهران تمهیدات ویژه ای 
برای شب های سرد پایتخت درنظر گرفته اســت: »در حال حاضر 2۰مددسرا با ظرفیت 2۵۰۰نفر به افراد 
بی سرپناه و آسیب دیده خدمات ارائه می دهند و با توجه به خدمات رسانی به سایر افراد در راه مانده، آسیب دیده 
و در معرض آسیب، 2۰دستگاه اتوبوس نیز به عنوان مددسراهای سیار فصلی فعالیت خواهند داشت.« او افزود: 
در مرحله نخست این طرح ۵ مددسرای سیار در معابر شهر تهران آغاز به کار کرده اند. همچنین در زمان بارش 
باران گشت های فوریت های خدمات اجتماعی طرح حامی شهر به شکل ویژه اقدام به رصد مناطق 22گانه 
پایتخت خواهند کرد. براساس برنامه ریزی های انجام شده، این مددسراهای سیار فصلی در میادین، معابر 

مرکزی شهر و نقاط پرتردد شهر تهران مستقر می شوند و طبق نیازسنجی به تعداد آنها افزوده خواهد شد.

مددسراهای سیار به چه کسانی خدمات می دهند؟
تجهیزات مختلفی برای مددسراهای سیار درنظر گرفته شده است و براساس توضیحات ارائه شده از سوی 
احمدی صدر »این مددسراها، اتوبوس های مجهز به پتو، بخاری، یک وعده غذای گرم و مددکاران اجتماعی 
هستند.« در کنار افرادی که به 2۰مددسرای واقع در مناطق مختلف تهران مراجعه می کنند، برخی به دلایل 
مختلف، علاقه ای برای حضور در این مددسراها نشان نمی دهند؛ موضوعی که مدیرعامل سازمان خدمات 
و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران به توضیح آن پرداخت و گفت: » این واحدها برای در راه ماندگان 
یا مددجویانی درنظر گرفته شــده اند که به دلیل بعد مسافت یا تشخیص شــخصی ضمن عدم مراجعه به 
گرمخانه های ثابت، صرفا می خواهند یک شب سرد را در جایی گرم سپری کنند. این مددسراهای سیار، خارج 
از سرویس ناوگان فعال اتوبوس های خطوط شهری هستند که فقط به صورت ثابت در شب های سرد سال از 

قابلیت و امکانات شان برای ایجاد یک سرپناه اضطراری و موقت استفاده می شود.«

شرایط نسبت به گذشته تغییر کرده است
این موضوع در جلسه روز گذشته شورای شــهر نیز مورد توجه قرار گرفت و احمد علوی، عضو شورای شهر 
به بازدید میدانی اش از گرمخانه ها و خیابان های هدف اشاره کرد و گفت: انصافا صحنه هایی که در شوش و 
هرندی دیدیم، دیگر  مانند سابق نبود. شرایط نسبت به گذشته تغییر کرده  و متفاوت بود و دیگر در گوشه گوشه 
محلات، آتشی روشــن نبود و از ساعت ۱۰شب نیز گشت های »حامی شــهر« و پلیس در محلات مستقر 
شدند. البته رسیدگی به این افراد جزو وظایف انسانی ما ست. وی با اشاره به بازدیدش از گرمخانه ها گفت: از 
دوستانمان در سازمان خدمات اجتماعی می خواهیم که آنالیز پیمانکاران گرمخانه ها را با دقت انجام دهند. 
چرا که ممکن است در امر غذا، لباس و تجهیزات، با آن آنالیزی که ما پرداختی را براساس آن انجام می دهیم، 
هماهنگ عمل نکنند. رســیدگی به وضعیت افراد بی خانمان در شب های سرد علاوه بر حضور مددکاران و 
نیروهای شهرداری، نیازمند مشارکت شهروندان است. اطلاع رسانی به سامانه ۱3۷ درصورت مشاهده این 

افراد می تواند مانع از مرگ این افراد شود.

تهران در وضعیت سفید

این روزها تهران روی دیگری از خود را نشان 
داده اســت؛ بالاخره ابرهای باران زا بر سطح 
شهر سایه انداختند تا اهالی شهر بعد از تأخیر 
چند هفته ای، شــاهد بارش پاییزی باشــند. 
همزمان با خوشحالی اهالی شهر از باران و برف، 
رد یک نگرانــی در میان کوچه پس کوچه های 
شهر نمایان می شد؛ مردان و زنان آسیب دیده 

که سر بر زمین سرد و خیس می گذاشتند. 
در شب های سرد پایتخت که کسی علاقه ای 
به ماندن طولانی در خیابان های شــهر  ندارد، 
این مردان و زنان هــر کدام به یک دلیل بدون 
سرپناه در کنجی از خیابان جاگیر شده اند و با 
بدن های لرزان از سرما، در تلاش اند تا شب را 

به صبح برسانند. سال ها خبر فوت بی خانمان ها 
در فصل سرما همچون غمی بزرگ بر سر شهر 

آوار می شد . 
رو  به رو شــدن با این واقعیت که آن مرد یا زن 
خوابیده در گوشــه دیوار، دیگر جان ندارد، 
خاطره تلخی بود که هر ســال تکرار می شد. 
در ســال های گذشــته با ایجاد گرمخانه ها و 
مددسراهای سیار تلاش شد تا آمار مرگ ومیر 
کارتن خواب ها به دلیل سرما کاهش پیدا کند 
تا جایی که احمد احمدی صــدر، مدیرعامل 
سازمان خدمات و مشــارکت های اجتماعی 
شهرداری تهران در مهرماه از صفر شدن این 
آمار خبر داد: »در 2ســال گذشته هیچ مورد 
فوتی از افــراد بی خانمان یــا معتاد متجاهر 
در خیابان نداشــته ایم؛ درحالی که در دوره 
مدیریت های شهری گذشــته، گزارش هایی 

وجود داشته است.«

لیلا شریفآسیب
روزنامه نگار

پروندهبازترافیکرویمیزشوراییها
روز گذشته اعضای شورای شهر درباره ترافیک تهران در روزهای بارانی و معضلات ترافیکی منطقه۱2 بحث و  رایزنی کردند

ترافیک تهران همواره موضوع 

شورا
داغ این شهر است؛ مخصوصا 
اگر بارانی ببــارد میزان آن  
چند برابر هم می شود. باران چند روز اخیر در 
تهران هرچند حال و هوای پاییزی دلنشینی را 

در شــهر دمید و تنفس پایتخــت را بهبود 
بخشــید، اما باعث شد ســاعات ماندن در 
ترافیک بیشــتر و بیشتر شــود و شرایط 
کلافه کننده ای را ایجاد کند. برهمین اساس 
روز گذشته در یکصدونودوچهارمین جلسه 

شورای شهر بار دیگر پرونده معضل ترافیک 
روزهای بارانی باز شــد. رئیس کمیسیون 
حمل ونقل شــورای شــهر، گفت: مردم در 
عصرگاه روز دوشــنبه وضعیــت بدی را 

تجربه کردند.

وضعیت نوسازی بافت های فرسوده تا پایان مهر1402

کل مساحت بافت 
فرسوده تهران

4427
هکتار

تعداد صدور پروانه 
در 7 ماه1401

 749 
مجوز

تعداد صدور پروانه 
در 7 ماه1402

 1807 
مجوز

 میزان رشد صدور پروانه 
 در بافت فرسوده 
)7 ماه1402(

 2.4 
برابر

میزان رشد صدور پروانه 
در خارج از بافت فرسوده 

)7 ماه1402(

 1.7 
برابر

سهم درصدی بافت 
فرسوده پایتخت

7
درصد

تعداد صدور پروانه به تفکیک  ماه 1402

فروردین

148 
مجوز

مرداد

278 
مجوز

خرداد

298  
مجوز

مهر

288 
مجوز

اردیبهشت

196 
مجوز

شهریور

274 
مجوز

تیر

324 
مجوز

گلاب دره؛ محله ای که در شــمال شرقی 
پایتخــت و محدوده منطقــه یک قرار 
دارد. باتوجه  به موقعیــت جغرافیایی، 
محدودیت های ساخت وساز به دلیل پهنه 
R212 )ساخت 3طبقه در سطح اشغال 
40درصد( و فاقد سند بودن بخش زیادی 
از املاک، زمینه برای افراد فرصت طلب در 
این محله فراهم و ساخت وساز غیرمجاز 
رونق گرفته اســت. البتــه در این میان 
نباید از تشکیل باندها و گروه های خشن 
غافل شد. کســانی که مدیریت و نظارت 
بر ساخت و سازهای غیرمجاز را بر عهده 
دارند و از طریق رفتارهای تهاجمی و راه 
انداختن درگیری هــای زرگری و... مانع 
از اعمال قانون و تخریب ساخت و سازها 
می شــوند. این رویه در ادوار گذشته به 
بخــش لاینفک محله گلابــدره تبدیل 
شده بود اما در این دوره مدیریت شهری 
با توجه به گلایه مندی تعــداد زیادی از 
سکنه، موضوع را پیگیری و با تصویب طرح 
موضعی، ساخت و سازهای غیرمجاز به خط 

پایان رسیده است.

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

 بناهای 10طبقه 
در معابر باریک

محلــه گلاب دره حدود 3۸هکتار 
بافت فرســوده دارد. در این محله 
۱۶۶پلاک ســنددار هستند که 
به دلیــل ریزدانگی و فرســودگی 
نیاز به تخریب و نوســازی دارند. 
33پلاک مجوز ساخت گرفته اند 
اما ۱3۰پلاک همچنــان ناپایدار 

باقی مانده اند. 
براساس طرح تفصیلی ساخت وساز 
در پهنه R212 )مســکونی( در 
3طبقه و سطح اشغال 4۰درصد 
انجام می شــود. بنابراین مساحت 
خانه ها 4۰متر می شود و از این رو 
ســاکنان رغبتــی بــه تخریب و 
نوسازی قانونی ندارند. در این میان 
عده ای فرصت طلب بــا دور زدن 
قانون، بنای ساخت وساز غیرمجاز 
را پی ریزی کرده انــد به نحوی که 
ساکنان گاهی شاهد ساخت بنای 
۱۰طبقه در کوچه پس کوچه های 
باریــک هســتند؛ موضوعی که 
ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه 
و بودجه شورای شــهر تهران هم 
در بازدید خود از این محله به آن 
اشاره و نسبت به ساخت وسازهای 

غیرمجاز گلابدره هشدار داده بود.

انتقال مصالح با خودروهای شخصی
شهرداری تهران برای مقابله با ساخت وسازهای غیرمجاز با 
خلأهای قانونی مواجه است اما مدیریت شهری از هر ظرفیتی 
برای کنترل و ممانعت از این اتفاق اســتفاده می کند. ایجاد 
گیت های ورودی در محدوده محله هایــی چون گلاب دره 
مهم ترین اقدام در راستای جلوگیری از ورود غیرقانونی مصالح 
ساختمانی است اما باندهای مخوف ساخت وساز غیرمجاز، 
این گیت ها را دور می زنند. به گفته یکی از مدیران شــهری 
ناحیه 3  منطقه یک کسانی که اقدام به ساخت وساز غیرمجاز 
می کنند، قانون را خوب بلد هستند و دور زدن قوانین را هم 
می دانند. او می گوید: »گیت ها توسط شهرداری تهران ایجاد 
شده اما براساس قانون عوامل شهربان و حریم بان اجازه توقف 
و تفتیش و بازرسی خودروها را ندارند. بنابراین سودجویان هم 
مصالح را از طریق خودروهای شخصی منتقل و در مواردی 
هم آهن آلات و مصالح سنگین را با دست یا استفاده از چرخ 
دســتی و... منتقل می کنند.« البته در گلاب دره مسیرهای 
اختصاصی برای انتقال مصالح توســط مافیای ساخت وساز 

ایجاد شده است.

پایان کابوس بناهای ناایمن
مدیریت شــهری در این دوره، برخورد با متخلفان در حوزه 
ساخت وساز و تخریب بناهایی که غیراصولی و یک شبه ساخته 
شده اند و ناایمن هستند و جان شهروندان را تهدید می کند، 
را در دستور کار قرار داده اســت. نمونه مشهود این رویکرد 
خلازیر است که شهرداری تهران نشان داد اهتمام ویژه ای در 
این موضوع دارد و با احدی مماشات نمی کند. تهیه و تدوین 
طرح های موضعی برای نقاطی از شــهر تهران سبب ترویج 
ساخت وساز از یک سو و پایان ساخت وسازهای غیرمجاز از 
سوی دیگر می شود. طرح موضعی محله گلاب دره هم پس از 
یک دهه بلاتکلیفی تصویب شده و به گفته سیدمهدی هدایت 
مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران این طرح زمینه ساز 
نوسازی بافت های فرســوده و ریزدانه گلاب دره است. البته 
شهرداری تهران برای ترغیب ساکنان برای نوسازی بناهای 
فرسوده، تمهیدات و مشوق هایی هم پیش بینی کرده است. 
آنطور که مدیرعامل سازمان نوسازی به همشهری می گوید: 
»درصورتی که ساکنان برای تجمیع بناهای ریزدانه مشارکت 
کنند، ســند املاک پیگیری و در نهایت پایان کار هم داده 
می شــود. همچنین امیدواریم در 4ســال آینده محدوده 
گلاب دره نوسازی و ســرانه های خدماتی اعم از فضای سبز، 

درمانی، آموزشی و... تأمین شود.«

فرایند طولانی تخریب بناهای ناایمن 
خلأهای قانونی سبب افزایش ســود افراد فرصت طلب و از 
سوی دیگر تضییع حقوق شهر و شهروندان شده است. وقتی 
سودجویان می دانند چگونه باید مصالح را منتقل کنند قطعاً از 
طولانی بودن فرایند تخریب هم اطلاع دارند. آنطور که مقامات 
شهرداری منطقه یک می گویند: »وقتی ساخت وساز غیرمجاز 
انجام می شود، حکم تخریب باید توسط دبیرخانه کمیسیون 
ماده ۱۰۰صادر شــود که البته در این میان مجوز قضایی و 
همراهی نیروهای انتظامی هم لازم و ضروری است؛ فرایندی 
که زمانبر است و همین موضوع باعث می شود در این مدت بنا 
ساخته شود و وقتی افراد در آن ساکن شوند، مجوز تخریب یا 
اصلا صادر نمی شود یا به ندرت چنین حکمی در موارد خاص 
صادر خواهد شد.« براساس بند ۱4ماده ۵۵قانون شهرداری ها، 
عوامل شهرداری اجازه تخریب بناهای ناایمن و خطرساز را 

دارد اما این کار هم باید با مجوز قضایی صورت گیرد.

اولین قطــره باران که از آســمان به پاییــن می آید، 
صف های طولانی شهروندان تشکیل می شود چرا که 
در انتظار تاکســی ایســتاده اند، اما ارتباط بعضی از 
تاکسی ها و باران همانند جن و بســم الله است. باران 
که می بارد رانندگان تاکســی ها هم غیب می شوند. 
برخی از تاکسی ها هم به جای آنکه خدمت رسانی شان 
را چندبرابر کنند، درب هایشــان را قفل کرده و تنها 
دربستی قبول می کنند، برخی دیگر کرایه را چندبرابر 
می کننــد. درواقع سوءاســتفاده گری این دســته از 
رانندگان تاکسی نارضایتی شدیدی را در شهر ایجاد 
کرده و فریاد شــهروندانی را که زیر بــاران هاج و واج 

مانده اند، درآورده است.
خدمت رسانی ضعیف برخی تاکســی ها در وضعیت 
بارانی موضوعی است که هرساله با آغاز فصل سرما و 
شروع بارش ها بحران آفرین می شود. در واقع دیگر این 
بی معرفتی برخی رانندگان خودروهای زرد و سبز برای 

شهروندان مشخص شــده، اما باید یک جا مقابل این 
نحوه عملکردشان، ایستاد و مقابله کرد. برهمین اساس 
روز گذشــته مهدی چمران در این باره گفت: با بارش 
باران هیچ یک از تاکسی ها اعم از تاکسی های اینترنتی 
و معمولی حق افزایش کرایه های خود را به دلیل بارش 

باران و تغییر شرایط آب و هوایی ندارند.
رئیس شورای شهر تهران می گوید: شورای شهر برای 
تاکسی های معمولی، نرخ مصوبی را به تصویب رسانده 
و تاکسی های معمولی ملزم به رعایت و دریافت کرایه ها 

براساس نرخ مصوب هستند.
او هرگونه افزایش کرایه از سوی تاکسی های اینترنتی 
و معمولی را در زمان بارش باران خلاف قانون و مقررات 
دانســت و بیان کرد: به قول معروف بی معرفتی است 
که در زمان بارش باران وســایل حمل ونقل عمومی 
اعم از تاکســی معمولی و اینترنتی کرایه بیشــتری 

دریافت کنند.

امــا از بی معرفتی تاکســی های زرد و ســبز گفتیم، 
درحالی که رانندگان تاکســی های اینترنتی نیز کم از 
تاکسی های معمولی ندارند. قیمت کرایه شان در ساعات 
بارانی چندین برابر شده و متأسفانه نظارتی هم بر نحوه 

نرخ گذاری کرایه های آنها وجود ندارد.
در این رابطه نیز چمران در پاســخ به سؤالی مبنی بر 
اینکه آیا شورا مسئولیت تعیین نرخ کرایه تاکسی های 
اینترنتی را برعهده دارد یا خیر؟ گفت: نرخ تمام وسایل 

حمل ونقل عمومی باید توسط شوراها تعیین شود و به 
تصویب برسد و اینکه اعلام شود تاکسی های اینترنتی 
از وزارت کشــور مجوز گرفته اند و اتحادیه آنها نرخ ها 
را مشــخص می کند، درست نیســت و اگر اینچنین 
تاکسی هایی کرایه های خود را براساس قانون دریافت 
کنند ما به آنها کاری نداریم. درصورتی که در حق مردم 
اجحاف کنند این اجازه را بــه آنها نخواهیم داد. وی با 
انتقاد از خدمت رسانی تاکسی های اینترنتی در زمان 

مشوق های پیش بینی شده در نوسازی گلاب دره

برخی املاک متعلق به دولت اســت و در طرح موضعی پس از مشخص شــدن کاربری و 
انجام ساخت وساز، دولت تکلیف دارد املاک را به متصرفان واگذار کند.

ســاکنان املاک قولنامه ای هــم می توانند برای دریافت جواز ساخت وســاز به شــهرداری 
مراجعه کنند.

بخش حقوقی شهرداری پیگیر موضوع سند املاک گلاب دره است و پس از صدور سند 
پایان کار برای ساکنان صادر می شود.

اگر ساکنان در تجمیع املاک مشارکت کنند و مساحت ملک به ۵00متر یا بیشتر برسد 
مجوز ساخت ۶طبقه مسکونی و 2طبقه منفی داده می شود.

به افرادی که املاکشان در محدوده عمومی و خدماتی یا تعریض معبر قرار دارد یا امکان 
تجمیع ندارند، مسکن معوض داده می شود.

پایان کاسبی با  باران
 برخورد با تعداد معدودی از رانندگان تاکسی که با بارش باران

کرایه ها را افزایش می دهند

بارش باران گفت: شــورا بنا دارد به زودی با مطالعاتی فرناز محمدزاده؛ روزنامه نگار
که در ارتباط با تاکسی های اینترنتی انجام خواهد داد 

نرخ گذاری تاکسی ها را در صحن شورا انجام بدهد.
لزوم نرخ گذاری کرایه  تاکســی های اینترنتی توسط 
شورای شهر موضوعی است که به تازگی توسط پارلمان 
شهر دنبال می شود. درواقع اگر این اتفاق بیفتد افزایش 
نرخ افسارگسیخته و تغییرات روزانه کرایه ها برحسب 
شرایط شهر، دیگر رخ نخواهد داد و اگر هم اتفاق بیفتد 
مرجع مشخصی وجود دارد که با آنان برخورد لازم را 

داشته باشد. 
علی اصغر قائمی هم معتقد اســت نقش شــوراها در 
کسب وکار تاکسی های اینترنتی که عملکردشان ملی 
است هنوز مشخص و روشن نیست. عضو کمیسیون 
عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران با بیان اینکه 
مجوز فعالیت تاکسی های اینترنتی توسط شهرداری 
صادر نمی شود، گفت: مجوز این کسب وکارها توسط 
نهادهای حاکمیتی صادر می شــود و از این رو شورا 
نمی تواند مداخله ای داشته باشد، اما در حال بررسی 
موضوع هستیم و به نظر می رسد باید به تجمیع نظرات 
و پیشنهادها برســیم. از این رو ضرورت دارد شورای 
 عالی استان ها یا وزارت کشور ورود کند یا کارگروهی 
توسط شوراهای مراکز اســتان های کشور تشکیل تا 
هرچه سریع تر وضعیت تاکسی های اینترنتی تعیین 

تکلیف شود.

شهرداری در برابر ساخت وساز 
غیرمجاز کوتاه نمی آید

حمیدرضا صارمی، معاون معماری و شهرسازی 
شهردار تهران: ساخت وساز غیرمجاز گلاب دره 
مربوط به ادوار گذشته اســت اما شهرداری 
در ایــن دوره اهتمام ویژه ای بــرای کنترل 
ساخت وسازهای غیرمجاز دارد. تهیه طرح های 
موضعی برای نقاطی مانند گلاب دره می تواند 
گره گشا باشد و امیدواریم با چنین اقداماتی 
شاهد پایان ساخت وسازهای غیرمجاز باشیم 
چرا که معتقدیم حتی یک ساختمان غیرمجاز، 
خلاف ضوابط و مقــررات و بدون پروانه، نباید 
ساخته شود و شهرداری در این مدت نشان داده 

است که در این موضوع کوتاه نمی آید.

مکث

بررسیاساسنامههای
3سازمانوابستهبهشهرداریتهران

در جلسه روز گذشته شورای شهر اساسنامه سازمان 
بوستان ها و فضای سبز، سازمان املاک و مستغلات 
و سازمان آتش نشانی شهرداری تهران مورد بررسی 
اعضا قرار گرفت. درنهایت پــس از بحث و تبادل 
نظر میان اعضای شورای شهر و اعلام پیشنهادها، 
اساسنامه هر 3 سازمان وابسته به شهرداری تهران 

به تصویب رسید.

مکث


